
ΦΩΝΗΕΝΤΑ – ΔΙΦΘΟΓΓΟΙ  

ΒΡΑΧΕΑ   ΜΑΚΡΑ ΔΙΧΡΟΝΑ 

ε, ο 

αι, οι * (*στο τέλος τέλος κλιτής λέξης, εκτός: 

 τέλος επιρρημάτων ,επιφωνημάτων και καταλήξεις ευκτικής που είναι 

πάλι μακρά)  π.χ. κῆποι αλλά κήποις  

παιδεύοι  

  η, ω 

αι, ει, οι, υι, αυ, ευ, 

ου,   ηυ,  

 

 ᾳ, ῃ, ῳ 

     α, ι, υ 

Τονισμός. Γενικοί κανόνες τονισμού    

Ο τονισμός των λέξεων στην αρχαία ελληνική γίνεται κατά τους εξής γενικούς κανόνες:  

1) Καμιά λέξη δεν τονίζεται πιο πάνω από την προπαραλήγουσα (όπως και στην κοινή ν. ε.): λέγομεν, 

ἐλέγομεν, ἐλεγόμεθα, ἐπικίνδυνος, ἐπικινδυνότατος.  

2) Όταν η λήγουσα είναι μακρόχρονη, η προπαραλήγουσα δεν τονίζεται: (ἡ βασίλισσα, αλλά) τῆς 

βασιλίσσης, (ἄμεσος, αλλά) ἀμέσως.  

3) Η προπαραλήγουσα, όταν τονίζεται, παίρνει πάντοτε οξεία: τιμώμεθα, παρήγορος, πείθομαι.  

4) Κάθε βραχύχρονη συλλαβή, όταν τονίζεται, παίρνει πάντοτε οξεία: νέφος, τόπος, ἀγαθός.  

5) Η μακρόχρονη παραλήγουσα, όταν τονίζεται, παίρνει οξεία εμπρός από μακρόχρονη λήγουσα: θήκη, 

κώμη, παιδεύω, κλαίω.  

6) Η μακρόχρονη παραλήγουσα, όταν τονίζεται, παίρνει περισπωμένη εμπρός από βραχύχρονη λήγουσα: 

κῆπος, χῶρος, φεῦγε, κῶμαι.  

7) Η βαρεία σημειώνεται στη θέση της οξείας μόνο στη λήγουσα, όταν δεν ακολουθεί στίξη: ὁ βασιλεὺς 

τὴν μὲν πρὸς ἑαυτὸν ἐπιβουλὴν οὐκ ᾐσθάνετο . 

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Πνεύματα :κάθε λέξη που αρχίζει από φωνήεν ή δίφθογγο ή από το σύμφωνο ρ παίρνει πάνω σ' αυτό ένα 

ιδιαίτερο σημάδι, που λέγεται πνεύμα. Τα πνεύματα είναι δύο, η ψιλή (') και η δασεία (‛): ἀήρ - ἁγνός  

Τα πνεύματα  δείχνουν την πνοή του αέρα με την οποία προφερόταν ο φθόγγος. Η ψιλή  με λεπτή πνοή  και 

η δασεία με παχιά πνοή.  

 Από τις λέξεις που αρχίζουν από φωνήεν ή δίφθογγο οι περισσότερες παίρνουν ψιλή.  Δασύνονται (δηλ. 

παίρνουν δασεία) κανονικά:  

1) Οι λέξεις που αρχίζουν από υ ή από ρ: ὑβρίζω, ῥόδον.  

2) Τα άρθρα ὁ, ἡ, αἱ  

3) Οι αντωνυμίες: ἡμεῖς, ὑμεῖς, οὗτος ,αὕτη, ὅδε, ἥδε, ὅς, ἥ, ὃ ,ἕτερος, ἑκάτερος ,ἡμέτερος , ὑμέτερος ,ἕκαστος, 

ὅποιος,ὅσος,ὁπόσος. 

4)Οι σύνδεσμοι: ἕως, ἵνα, ὅπως,  ὥστε, ὃτε, ὃτι, ὡς. 

5) Τα αριθμητικά εἷς, ἕν, ἕξ, ἑπτά, ἑκατόν· επίσης τα παράγωγά  τους· ἕνδεκα, ἑξακόσιοι, ἑβδομήκοντα κ.τ.λ. 

6) Οι ακόλουθες λέξεις (και όσες είναι παράγωγες από αυτές ή σύνθετες με α΄ συνθετικό τις λέξεις αυτές):  



Α.- ἁβρός, ἅγιος, ἁγνός, ᾍδης, αἷμα, ἁλιεύς, ἁλίσκομαι, ἅλλομαι ,ἅμαξα, ἁμαρτία, ἅμιλλα, ἁπαλός, , ἁπλοῦς,  

ἅρμα, ἁρμόζω, ἁρμονία,  ἁρπάζω, ἁφή. 

Ε.- Ἑβδομάς, ἕδρα, ἑδώλιον, εἱμαρμένη,  Ἑκάβη,  ἑκών, Ἑλένη, ἕλκω , Ἑλλάς, Ἕλλην, ἕνεκα, ἕνωσις, ἑξής, 

ἑρμηνεύω, Ἑρμῆς, ἕρπω , ἑορτή, ἕπομαι, ἑταιρος  , ἕτοιμος εὑρίσκω. 

Η.- Ἥβη, ἡγέομαι –οῦμαι, ἥδομαι, , ἥκω, Ἡλιαία, ἡλικία, ἥλιος, ἡμέρα, ἥμερος, ἥμισυς , Ἥρα, Ἡρακλής, 

Ἡρόδοτος, ἥρως, Ἡσίοδος, ἥσυχος, ἧττα, Ἡφαιστος.  

Ι.- ἱδρύω, ἱδρώς, ἱερός,  ἱκανός, ἱκέτης, ἱκνέομαι –οῦμαι, ἱλαρός,  ἱμάτιον, ἵππος, ἵστημι, ἱστός , ἱστορία. 

Ο.- ὁδός, ὅλμος, ὅλος, ὁμαλός, ὁμάς , ὁμίχλη, ὅμοιος, ὅπλον, ὁρμή, ὅρκος, ὅρμος,  ὅρος, , ὁρίζω, ὁράω -ῶ.   

Ω.- ὥρα, ὡραῖος, ὥριμος.  

• ΠΡΑΚΤΙΚΟΙ ΚΑΝΟΝΕΣ       1ος κανόνας 

Εὰν δεν ξέρετε αν μιὰ λέξη δασύνεται, δοκιμάστε να της προσθέσετε κάποια πρόθεση που να τελειώνει σε 

π[απ΄, επ΄, υπ΄] ή τ [κατ΄, μετ΄, αντ΄]. Αν αυτὸ το σύμφωνο γίνει φ, θ  αντίστοιχα, τότε η λέξη δασύνεται. 

Ονομάζουμε μάλιστα τα σύμφωνα αυτὰ «δασέα»· άλλωστε και οι ξένοι που μεταγραμματίζουν τα ελληνικὰ ως: 

π→p τ→t κ→c προσθέτουν ένα h για τα αντίστοιχα δασέα σύμφωνα: φ→ph ,θ→th, χ→ch.  

π.χ. ἡμέρα ---------→καθημερινός  

       ἅγιος----------→καθαγιάζω 

      αἷμα------------→ ἀφαίμαξη  

      ὁρίζω ---------→  άφορίζω                                                          ενώ: έλπίζω -------------→άπελπίζομαι 

• 2ος κανόνας 

Εὰν παράγωγες γαλλικές, αγγλικὲς ή γερμανικὲς λέξεις αρχίζουν ἀπὸ h τότε η λέξη δασύνεται. 

π.χ. ὁρίζοντας   → horizon 

     

   ἱστορία → history 
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